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Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Ola
Elvestuen, Alfred Jens Bjørlo og Guri Melby om til-
tak for å ta vare på mer natur i kommunene

Til Stortinget

1. Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å inn-
føre en arealavgift for naturinngrep.

2. Stortinget ber regjeringen utrede innføring av en
statlig natur- og miljøklagenemnd for arealvedtak
som griper inn i naturområder, etter modell av til-
svarende ordninger i Sverige og Danmark.

3. Stortinget ber regjeringen vurdere innføring av en
statlig belønningsordning for kommuner som lyk-
kes med arealnøytral utvikling.

4. Stortinget ber regjeringen legge til rette for mer lo-
kalt vern av naturområder ved å støtte etablering av
markagrenser med forskrifter der kommuner går
inn for dette.

5. Stortinget ber regjeringen stille krav om arealregn-
skap ved alle nye bygge- og infrastrukturprosjekter.

6. Stortinget ber regjeringen sikre at man begrenser
naturinngrep ved utbygging av nye veianlegg, og
stille krav om erstatningsarealer ved tap av natur.

7. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å for-
by all nedbygging av myr.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

2. Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  M a n i  H u s s a i n i ,  S t e i n  E r i k  L a u v å s ,
L i n d a  M o n s e n  M e r k e s d a l ,  l e d e r e n
M a r i a n n e  S i v e r t s e n  N æ s s  o g  H a d i a  Ta j i k ,
f r a  H ø y r e ,  N i k o l a i  A s t r u p ,  B å r d  Lu dv i g
T h o r h e i m ,  O v e  Tr e l l e v i k  o g  M a t h i l d e
Tyb r i n g - G j e d d e ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  S i v
M o s s l e t h ,  O l e  A n d r é  Myh r v o l d  o g  G r o -
A n i t a  Myk j å l a n d ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
Te r j e  H a l l e l a n d  o g  M a r i u s  A r i o n  N i l s e n ,  f r a
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  L a r s  H a l t b r e k k e n ,
f r a  R ø d t ,  S o f i e  M a r h a u g ,  f ra  Ve n s t r e ,  O l a
E l v e s t u e n ,  f ra  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  U n e
B a s t h o l m ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,  K j e l l
I n g o l f  R o p s t a d , viser til Representantforslag 159 S
(2022–2023).

Ko m i t e e n  understreker at naturen er livsgrunn-
laget vi har bygget våre samfunn på slik vi kjenner dem.
Å ta vare på naturen og verdens økosystemer er også et
av de viktigste tiltakene mot klimaendringer, noe som
understrekes blant annet i FNs klimapanels sjette ho-
vedrapport (2021–2023) og FNs naturpanels første ho-
vedrapport om naturens tilstand (2019).

Ko m i t e e n  viser til at partene i FNs biomangfold-
konvensjon vedtok en strategisk plan for naturmang-
fold i 2010 som inkluderte tjue konkrete mål, kjent som
Aichi-målene. Målene skulle føre til redusert tap av na-
turområder og bevaring av økosystemer innen 2020. Til
tross for dette er tapet av naturmangfold i verden fort-
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satt økende. Ifølge FNs naturpanel er nå én million arter
i verden truet. K o m i t e e n  anerkjenner at heller ikke
Norge nådde alle sine mål, og at Norge kun har levert til-
fredsstillende på fire av 43 delmål, mens det på seks av
delmålene har vært en klar forverring.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e ,  M i l j ø p a r t i e t
D e  G r ø n n e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  anerkjen-
ner at da det nye globale rammeverket for naturmang-
fold (naturavtalen) ble vedtatt 19. desember 2022 i
Montreal, var det allerede et etterslep i verdens, og Nor-
ges, innsats for å ta vare på naturen og artsmangfoldet. I
den nye avtalen ble det blant annet satt mål om å verne
og bevare minst 30 pst. natur innen 2030, restaurere
minst 30 pst. ødelagt natur innen samme år og forvalte
all natur bærekraftig. Dersom disse målsettingene skal
nås, er det avgjørende at avtalen denne gangen imple-
menteres i nasjonale regelverk og i den praktiske natur-
forvaltningen på alle nivåer, også i Norge.

D i s s e  m e d l e m m e r  anerkjenner at det er viktig
med et samspill mellom de ulike forvaltningsnivåene i
arbeidet med å ta vare på arter og naturtyper, og at det
er behov for nasjonale føringer og bistand til lokale
myndigheter i dette arbeidet. For å sikre en bærekraftig
forvaltning av arealene trenger kommunene oppdatert
kunnskap og gode verktøy.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til Miljødirektoratets
rapport med en tiltaksanalyse for skog- og arealbruks-
sektoren (LULUCF) (rapport M-2493, 2023), der det på-
pekes at det i perioden 1990–2019 totalt ble bygd ned
1 500 km2. Dette har årlig ført til utslipp av ca. 1,9 milli-
oner tonn CO2-ekvivalenter, som utgjør omtrent 4 pst.
av de totale norske utslippene slik de rapporteres til FNs
klimakonvensjon. Ifølge rapporten er de to viktigste dri-
verne bak nedbygging av natur i Norge ny bebyggelse og
veier. I tillegg til direkte utslipp vil nedbygging føre til
redusert mulighet for framtidig karbonbinding på area-
lene.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til tall fra SSB
som viser at 17,6 pst. av fastlandsarealet i Norge er ver-
net, og at det er 3 263 verneområder i Norge. Størstepar-
ten av det vernede arealet er fjellområder. Det gjenstår
fortsatt å verne flere skogområder samt mindre arealer
med våtmarker, elver og innsjøer, kulturlandskap og
åpne lavlandsområder mv. som skal fange opp påviste
mangler i dagens verneområder. På privat grunn gjøres
skogvern gjennom ordningen med frivillig vern av skog,
der grunneier selv tilbyr skogen sin for vern.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e ,
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e -
p a r t i , viser til det globale rammeverket for natur som

ble vedtatt under partsmøte for konvensjonen om bio-
logisk mangfold i Montreal i desember 2022. Avtalen er
en tiårig avtale som består av fire overordnede mål og
23 handlingsmål. Målene beskriver hvordan vi skal
komme oss ut av naturkrisen og få mer natur innen
2030. Naturavtalen sier blant annet at vi skal verne og
bevare 30 pst. av hav- og landområder, restaurere 30 pst.
av ødelagt natur, stanse utryddelsen av arter og sikre at
bruk, høsting og handel med ville arter er bærekraftig,
trygt og lovlig, redusere forurensing, redusere forbruk
og dermed avfallsmengde og matsvinn samt sikre med-
virkning og medbestemmelse for urbefolkninger og lo-
kalsamfunn.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i , påpeker det ansvaret nasjo-
nale myndigheter har for å bidra til å nå avtalens globa-
le målsettinger. Det er landenes nasjonale politikk,
sammen med internasjonale initiativer, som skal sørge
for at målene nås.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til Hurdalsplattfor-
men og understreker at en langsiktig og bærekraftig
forvaltning av naturressursene er grunnprinsippet i re-
gjeringens miljøpolitikk.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , mener at biologisk mangfold
og sårbare økosystemer skal sikres gjennom en kombi-
nasjon av et godt nasjonalt regelverk og god og langsik-
tig lokal forvaltning. Tap av sårbar natur skal forebygges
og repareres, og vern av representativ norsk natur skal
sikres med bakgrunn i naturvitenskapelige kriterier.

F l e r t a l l e t  viser videre til det nye globale ramme-
verket for naturmangfold fra desember 2022 og at målet
om 30 pst. vern ikke utelukkende inkluderer formalisert
vern, men også bevaring av natur og miljø gjennom bæ-
rekraftig bruk av disse arealene. F l e r t a l l e t  understre-
ker at gode forvaltertradisjoner ofte gir et bedre og mer
langsiktig vern enn bare formalisert vern, men også en
annen effektiv, arealbasert bevaring av natur og miljø,
der det sikres at all bærekraftig bruk der dette er aktuelt,
fullt ut er i samsvar med bevaringsformålet for disse are-
alene.

F l e r t a l l e t  viser til at regjeringen er i gang med det
nasjonale oppfølgingsarbeidet knyttet til naturavtalen
og vil komme tilbake til Stortinget med en helhetlig
oppfølging av avtalen i form av en stortingsmelding.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til regjeringens pro-
sjekt om et systemløft for naturforvaltningen. Tre
systemendringer skal sørge for at vi som samfunn tar
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bedre vare på naturen. Regjeringen har satt ned et natur-
risikoutvalg som skal beskrive begrepet naturrisiko, vur-
dere hvordan norske næringer og sektorer er og kan bli
berørt av tap av natur og naturmangfold, og se på hvor-
dan berørte aktører i Norge kan analysere og håndtere
naturrisiko på best mulig måte. Regjeringen vil etablere
en meny av tiltak for god økologisk tilstand i ulike natur-
typer og begynner med økosystemet skog. Klima- og mil-
jødepartementet skal utvikle et naturregnskap som viser
hvor mye natur vi har, hvilken tilstand den er i, og hvilke
økosystemtjenester den bidrar med i økonomien. På sikt
kan også verdien av økosystemtjenestene naturen gir,
inngå. Det tas sikte på å presentere et førstegenerasjons
naturregnskap i Klimastatus og -plan for 2024 (Grønn
bok).

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen alle-
rede har iverksatt ulike grep for å vektlegge natur i viktig
samfunnsplanlegging. Regjeringen har foreslått
endringer i veinormalene som kan bidra til å skåne na-
tur, og utformet en veileder for bygging av fritidsboliger
som vektlegger klima og natur. D i s s e  m e d l e m m e r
viser til at dette er tydelige politiske signal som i langt
større grad vektlegger naturen og bidrar til å bevare na-
turmangfold.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til Innst. 189 S (2022–
2023) og sine merknader der.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen har
begynt arbeidet med en handlingsplan for natur i form
av en stortingsmelding, som en oppfølging av det globa-
le rammeverket for natur. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner at forslag om både en statlig belønningsordning og
etablering av markagrenser med forskrifter der kom-
muner går inn for dette, er naturlig å vurdere i denne
helhetlige planen.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , vil understreke at lokale be-
slutninger best tas av de som kjenner området, og at det
er viktig at kommunene har og tar ansvar for samfunns-
og arealplanleggingen i sine respektive kommuner.
F l e r t a l l e t  ønsker ikke å støtte forslag som i stor grad
fratar kommunene handlingsrom til å styre arealpoli-
tikken. Samtidig er det viktig å styrke kunnskapen om
arter og økosystem slik at kommunene er bedre i stand
til å se helheten, vurdere verdien av naturen som går
tapt, og ta kloke beslutninger i sine utbyggingsprosjekt
og sin arealbruk.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at regjeringen
følger opp skatte- og avgiftsforslag fra Torvik-utvalget
på egnet måte.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  peker på at det fortsatt er vanlig å anse
naturen som en gratis og utømmelig ressurs. Dette har
ført til store nedbygginger og ødeleggelse av øko-
systemer og leveområder for andre arter, i verden og i
Norge. I tillegg til konsekvensene for naturen og andre
arters egenverdi fører dette til at dagens unge og fremti-
dige generasjoner frarøves tilgang til artsrikdom og na-
turopplevelser på en måte som vanskelig lar seg
reversere. Vi må derfor begynne å tenke på naturarealer
som en knapp og ikke-fornybar ressurs og som hoved-
regel utnytte allerede nedbygde arealer smartere og
mer effektivt i stedet for å bygge ned stadig ny natur.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e  viser til Representantforslag 64 S (2022–2023)
fra stortingsrepresentantene Kristoffer Robin Haug, Lan
Marie Nguyen Berg og Rasmus Hansson om et areal-
nøytralt Norge der man stanser naturtapet og starter
gjenoppbyggingen av en rik, robust og mangfoldig na-
tur, og til Representantforslag 79 S (2022–2023) fra stor-
tingsrepresentantene Rasmus Hansson, Kristoffer
Robin Haug og Sigrid Zurbuchen Heiberg om å stanse
alvorlige naturinngrep og styrke vernet av norsk natur i
tråd med ambisjonene i den globale naturavtalen. For-
slagene i disse representantforslagene vil sikre at vi tar
vare på mer natur og artsmangfold og restaurerer allere-
de ødelagt natur, samt gi kommunene nødvendige
verktøy og rammer for dette.

2.1 Incentivstruktur (belønninger og 
avgifter) i arealpolitikken

Ko m i t e e n  viser til forslag 1 og 3 i representantfor-
slaget om en arealavgift og en belønningsordning og til
NOU 2013:10, NOU 2015:15, NOU 2021:4 og NOU
2022:20, hvor utvalgene har foreslått at det utredes inn-
føring av en naturavgift.

Ko m i t e e n  understreker at kommunene spiller en
nøkkelrolle i forvaltningen av areal og dermed natur. 83
pst. av Norges arealer blir forvaltet av kommunene gjen-
nom plan- og bygningsloven.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , viser til Skatteutvalgets vur-
deringer (NOU 2022:20). Skatteutvalget påpeker at øko-
nomisk aktivitet som innebærer en forringelse av
naturens evne til å produsere økosystemtjenester, i teo-
rien bør betale en pris lik verdien av den negative ek-
sterne effekten. Det er imidlertid svært vanskelig å
verdsette kostnadene ved ulike naturinngrep, og det er
flere praktiske spørsmål ved en avgift som står ubesvart.
En slik verdsettelse forutsetter for eksempel et helt an-
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net datagrunnlag enn vi har i dag, som gir informasjon
om konsekvenser av ulike miljøinngrep.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  viser til at Skatteutvalget an-
befalte at det arbeides videre med utredning av en kli-
maavgift på utslipp fra omdisponering av areal, og
støtter en slik utredning. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
at lagring av karbon er en av flere tjenester fra naturen
som blir forringet ved nedbygging. Prinsippet om at
«forurenser skal betale», tilsier at man bør se nærmere
på en avgift på nedbygging og andre arealbruks-
endringer som gir klimagassutslipp. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til at innføring av en slik avgift vil være
komplisert, og at det er en rekke praktiske utfordringer
som må adresseres. D i s s e  m e d l e m m e r  vil under-
streke at det samlede skatte- og avgiftsnivået ikke skal
øke, og at eventuelle nye avgifter bør kompenseres med
øvrige lettelser.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  vil understreke at kommunene utgjør funda-
mentet i det lokale folkestyret og representerer nærhet,
tilhørighet og mulighet for innflytelse for befolkningen.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener at lokale beslutninger tas
best lokalt, og at det er viktig at kommunene har og tar
ansvar for samfunns- og arealplanleggingen i sine re-
spektive kommuner. D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker
ikke å støtte forslag som i stor grad fratar kommunene
handlingsrom til å styre arealpolitikken. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener det er viktig å styrke kunnskapen om
arter og økosystem, slik at beslutningstagere er best mu-
lig i stand til å se helheten og finne balansen mellom
hensynet til nødvendig utbygging og vekst og vern av
natur og miljø i sine vedtak.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil advare mot en ytterligere
utvidelse av byråkrati, regelverk og avgifter og merker
seg at statsråden i sitt svarbrev advarer mot innføring av
en ny arealavgift.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R a u d t  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e i
G r ø n e  meiner at det er viktig å sjå forvaltninga av na-
tur på tvers av kommunegrensene av omsyn til beiteba-
serte utmarksnæringar som reindrift og tradisjonell
beitebruk. Særleg reindrifta er avhengig av at utmarks-
areal vert forvalta heilskapleg. Ulik praksis for forvalt-
ning etter plan- og bygningslova i ulike kommunar gir
ofte ei bit-for-bit-utbygging som ikkje tek nok omsyn til
den langsiktige konsekvensen av oppstykkinga av are-
ala. Arealbruksendringar er den største trusselen mot
biologisk mangfald. Mange artar er avhengige av tradi-
sjonell beiting for å eksistere. Det kan difor vere behov
for ei sterkare regional og statleg regulering av arealfor-
valtninga på tvers av kommunegrenser for å vareta sa-

manhengande natur som har vore beitemark i tusenvis
av år.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R a u d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r -
t i e t  D e i  G r ø n e  vil peike på dei store utbyggingane
som skjer i mange kommunar, særleg det store omfan-
get av nye hytter. Dette er utbyggingar som legg beslag
på store areal, og som fungerer som barrierar mot for ek-
sempel reindrift og anna beitenæring, og som fører til
nedbygging av viktige naturområde. Vi må i framtida
bli mykje tøffare på prioriteringa av kva vi bruker natur-
områda våre til, og da er det ikkje alltid at den avgjerda
kan ligge hos kommunane. D e s s e  m e d l e m e n e  vil
derfor peike på behovet for sterkare statleg styring av
for eksempel utbygging av hytter. Miljødirektoratet har
peikt på utbygging av hytter og andre bygg som eit av
dei største bidraga til tap av natur.

D e s s e  m e d l e m e n e legg til grunn at god allmenn
kunnskap om natur og om økosystemtenester frå natur
er viktig for å få til ei endring i haldninga til natur. Nye
digitale økologiske kart og effektive metodar for invol-
vering, kunnskapsformidling og kunnskapsinnhenting
må utviklast og takast i bruk i dette arbeidet. D e s s e
m e d l e m e n e  meiner det er heilt vesentleg at lokal-
samfunna og lokaldemokratiet vert med på endringa
som må til om ein skal nå måla. Her kan nye digitale
verktøy bli viktige i arbeidet med å engasjere unge og fri-
viljuge organisasjonar for å bygge kunnskap og engasje-
re og motivere unge og gamle i sine nærmiljø til å ta vare
på natur.

I april kom det ein rapport på bestilling frå mellom
andre Miljødirektoratet. Rapporten syner at å bevare
natur og grøntareal er svært viktig for å nå klimamåla. I
perioden 1990–2019 vart det bygd ned 1 500 km2, det vil
seie ca. 50 km2 natur per år. Det er særleg bit-for-bit-byg-
ging på karbonrik jord som skog og våtmark som har
stor negativ klimaeffekt, og forskarane har rekna ut at
dette svarer til 1,9 millionar tonn CO2, så mykje som 4
pst. av nasjonale utslepp. Dette understrekar kor viktig
det er å stanse nedbygginga og oppstykkinga av natur
også for å nå klimamåla.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e i  G r ø n e  vi-
ser til handsaminga av Innst. 9 S (2020–2021) og fleir-
talsvedtaket som Arbeidarpartiet, Senterpartiet,
Sosialistisk Venstreparti og Miljøpartiet Dei Grøne stod
bak, om å opprette ordninga Natursats etter modell av
Klimasats med formål om å hjelpe og støtte kommunar
og fylkeskommunar for å redusere tapet av natur og
biologisk verdifulle areal.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  viser til at Rødt
også stemte for Innst. 9 S (2020–2021) da saken ble be-
handlet i Stortinget.
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M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R a u d t ,  Ve n s t r e ,  M i l j ø p a r t i e t
D e i  G r ø n e  o g  K r i s t e l e g  Fo l k e p a r t i  meiner Na-
tursats bør kome på plass som ei oppfølging av naturav-
talen for å få fart på det viktige arbeidet med å ta vare på
natur i kommunar og fylkeskommunar.

D e s s e  m e d l e m e n e  fremjar følgjande forslag:

«Stortinget ber regjeringa utrede og innføre Natur-
sats etter modell av Klimasats for å gi kommunane eit
nytt verktøy i arbeidet med å ta vare på naturen.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  Ve n s t r e  viser til
Venstres alternative budsjett for 2023, der partiet fore-
slår å opprette Natursats etter modell fra Klimasats,
som Venstre fikk gjennomslag for å opprette i budsjett-
forliket med regjeringen Solberg i 2016. D e t t e  m e d -
l e m  viser til at Venstre foreslo å bevilge 100 mill. kroner
til Natursats for 2023. D e t t e  m e d l e m  viser videre til
mindretallsforslagene fra Rødt, Venstre og Miljøpartiet
De Grønne i Innst. 9 S (2022–2023) om opprettelse av
Natursats:

«Stortinget ber regjeringen utrede og legge fram en
sak i revidert nasjonalbudsjett for 2023 om å opprette
ordningen ‘Natursats’ etter modell av ‘Klimasats’. For-
målet med ordningen skal være å bistå og gi støtte til
kommuner og fylkeskommuner for å redusere tap av
natur og biologisk verdifulle arealer.»

«Stortinget ber regjeringen opprette Natursats,
etter modell av Klimasats.»

D e t t e  m e d l e m  understreker at vi må snu natur-
krisen. Da må vi gi kommunene et verktøy tilsvarende
Klimasats for å øke satsingen på natur. D e t t e  m e d -
l e m  viser til at dette kan benyttes til blant annet restau-
rering av myr, gjenåpning av lukkede bekker, bekjem-
pelse av fremmede arter, styrking av planarbeidet og
kartlegging av natur.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e  viser til Kunming-Montreal-avtalen og at ta-
pet av natur er et like stort problem som klimakrisen. Vi
må løse begge krisene samtidig. Å redusere nedbygging
av natur er essensielt for å stanse tapet av naturmang-
fold. En naturavgift kan være en del av løsningen, men
det er flere utfordringer med en slik avgift som må utre-
des. Dersom prisen settes for lavt, vil en naturavgift kun-
ne føre til at natur bygges ned med godkjentstempel.
Differensiering mellom ulik verdi på ulike naturtyper
vil også kunne være problematisk.

På denne bakgrunn foreslår d i s s e  m e d l e m m e r
følgende:

«Stortinget ber regjeringen utrede en arealavgift for
naturinngrep.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  Ve n s t r e  understre-
ker at inngrep i naturen kan ha store, irreversible konse-
kvenser for samfunnet. D e t t e  m e d l e m  understreker
også at det ikke finnes noen avgifter som priser slike na-
turinngrep, og at innføringen av en arealavgift slik vil bi-
dra til å rette opp i en markedssvikt. D e t t e  m e d l e m
mener innføringen av en arealavgift på sikt vil føre til en
langt mer bærekraftig og effektiv arealpolitikk.

D e t t e  m e d l e m  fremmer på denne bakgrunn føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å
innføre en arealavgift for naturinngrep.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  understreker at Norge har bindende
internasjonale klima- og miljøforpliktelser. Norge inn-
gikk i 2019 en klimaavtale med EU. D i s s e  m e d l e m -
m e r  understreker at Norge gjennom denne avtalen har
forpliktet seg til å begrense utslippene fra arealbruks-
endringer. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at medlems-
landene i EU i tråd med LULUCF-regelverket har en
forpliktelse om at utslipp ikke skal være større enn opp-
taket samlet for sektoren med de regnereglene som gjel-
der (den såkalte «netto null-forpliktelsen»). Denne
forpliktelsen er i ferd med å forsterkes i forhandlingene
som nå pågår i EU. Sektoren har seks arealkategorier,
nemlig forvaltet skog, avskoging, påskoging, dyrket
mark, beite og våtmark, og det er forskjellige regneme-
toder for disse. Gjennom klimaavtalen med EU har Nor-
ge forpliktet seg til å følge regelverket for skog- og
arealbruk, jf. forordning (EU) 2018/841.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker viktigheten av
å samarbeide med kommunene for å nå Norges mål om
å ta vare på mer natur. Gjennom arealpolitikken de fø-
rer, sitter kommunene på et av de viktigste verktøyene
for å nå disse målsettingene. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner at en statlig belønningsordning for kommuner som
oppnår arealnøytral utvikling, vil være et sterkt insentiv
for kommunene til å begrense naturinngrepene.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at naturareal er i
sterk nedgang i Norge, med tap av biologisk mangfold
og utslipp av klimagasser som konsekvenser. Areal-
endringer er i dag den største trusselen mot natur i Nor-
ge. Dermed ligger svært mange av virkemidlene for å ta
vare på mer natur hos kommunene gjennom arealpoli-
tikken de fører. D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at
det å ta vare på mer natur er bra for lokalsamfunnet.
Mer skånsomme utbygginger og mer rom for friluftsliv
og opplevelser er viktig for både næringsliv og innbyg-
gere. For å stanse tapet av naturmangfold må Norge bli
arealnøytralt. Det betyr at man må gjenbruke og fortette
allerede utbygde arealer uten å bygge ned mer natur, og
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stanse arealforbruket. Mange av virkemidlene for å nå
dette målet ligger hos kommunene.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen vurdere innføring av en
statlig belønningsordning for kommuner som lykkes
med arealnøytral utvikling.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e  vil gi kommunen lov til å verne mer natur lo-
kalt. D i s s e  m e d l e m m e r mener regjeringen må legge
til rette for å støtte opprettelse av markagrenser med
statlig vedtatte forskrifter der kommuner går inn for
dette.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge til rette for mer lo-
kalt vern av naturområder ved å støtte etablering av
markagrenser med forskrifter der kommuner går inn
for dette.»

2.2 Statlig natur- og miljøklagenemnd 
(forvaltningskontroll)

Ko m i t e e n  viser til forslag 2 i representantforsla-
get om en statlig natur- og miljøklagenemnd. K o m i t e -
e n  har merket seg at flere land har etablert særskilte
klageorgan for miljøsaker, som er uavhengige klageor-
gan for forvaltningsvedtak innenfor natur- og miljøom-
rådet. K o m i t e e n  har merket seg at Danmark har et
slikt organ, «Natur- og miljøklagenævnet», for å sikre sin
oppfyllelse av Århus-konvensjonens krav om allmenhe-
tens adgang til uavhengig overprøving av vedtak som
påvirker natur og miljø.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , viser til at Norge har et velut-
viklet system for å sikre kontroll med forvaltningen.
F l e r t a l l e t  viser til at kontrollen med forvaltningens
beslutninger skjer på ulike måter. Enkeltpersoner og or-
ganisasjoner kan påklage forvaltningsvedtak som har
betydning for natur og miljø, på vanlig måte til nærmes-
te overordnede forvaltningsorgan i tråd med de almin-
nelige reglene om klage på forvaltningsvedtak. I tillegg
kan også forvaltningsorganet og det overordnede for-
valtningsorganet på visse vilkår omgjøre et vedtak uten
at det er påklaget. Dette kan skje på forvaltningsorga-
nets eget initiativ eller etter en henvendelse fra en part
eller andre. Forvaltningsvedtak kan også prøves for
domstolene. De eksisterende kontrollmekanismene for
forvaltningsvedtak som har betydning for natur og mil-

jø, ivaretas gjennom forvaltningens klagesaksbehand-
ling, kontrollorganene Sivilombudet og Riksrevisjonen
og muligheten for domstolsprøving.

F l e r t a l l e t  viser videre til at det på flere områder
gjennom særlovgivningen er opprettet egne klagenemn-
der. Opprettelsen har ulike begrunnelser og kan variere
fra et ønske om å sikre en faginnsikt som et overordnet
forvaltningsorgan ikke vil ha, til større uavhengighet for
klageinstansen. Samtidig viser f l e r t a l l e t  til at nor-
malordningen i statsforvaltningen er en toinstansbe-
handling der nærmeste overordnede forvaltningsorgan
er klageinstans – ikke en særskilt klagenemnd. I denne
sammenheng vil f l e r t a l l e t  vise til Forvaltningslovut-
valgets innstilling NOU 2019:5, hvor det påpekes at dette
fortsatt bør være normalordningen, og at det vil være i
tråd med regjeringens konstitusjonelle ansvar å bruke
nærmeste overordnede organ som klageinstans, slik at
dette ikke krever en særskilt klagenemnd.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  understreker at Norge har mange lo-
ver som har som formål å beskytte miljøet. Grunnet
høye kostnader ved søksmål har sivilsamfunnet likevel
liten mulighet til å forsikre seg om at denne lovgivnin-
gen overholdes. D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor at
en natur- og miljøklagenemd vil bidra til å styrke natu-
rens rettsvern i Norge.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til at både Sverige
og Danmark har gode erfaringer med lignende ordnin-
ger. Både miljødomstolen i Sverige og miljøklagenemn-
da i Danmark behandler klager på forvaltningsvedtak
på en kostnadseffektiv og hurtig måte.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede innføring av en
statlig natur- og miljøklagenemnd for arealvedtak som
griper inn i naturområder, etter modell av tilsvarende
ordninger i Sverige og Danmark.»

2.3 Arealregnskap
Ko m i t e e n  viser til forslagene 4–7 i representant-

forslaget om å heve terskelen for at natur blir bygget
ned.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at regjeringen Solberg
foreslo å innføre krav om klimagassregnskap for bolig-
blokker og yrkesbygg, og at kravet trådte i kraft i bygg-
teknisk forskrift 1. juli 2022.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen Sol-
berg i 2020 ga Miljødirektoratet i oppdrag å lage en
oversikt over gjeldende arealstatistikk for naturmang-
fold, med mål om at denne kunne brukes til å etablere et
arealregnskap. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det er
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ingen krav om at arealregnskap skal brukes som et verk-
tøy i norsk arealforvaltning i dag, men at Kommunal- og
distriktsdepartementet siden mars 2022 har anbefalt å
bruke arealregnskap i veilederen for kommuneplanens
arealdel. D i s s e  m e d l e m m e r  er positive til at flere
kommuner lager egne arealregnskap, og viser til at
Kommunal- og distriktsdepartementet nå er i gang med
å utarbeide en veileder for arealregnskap til bruk i kom-
muneplanprosesser. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det
er mer hensiktsmessig å utarbeide arealregnskap som
en del av kommuneplanens arealdel enn at det skal inn-
føres et nasjonalt krav om arealregnskap som hver en-
kelt utbygger må levere ved alle nye bygg- og infrastruk-
turprosjekt.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  understreker at det er nye bygg-, infra-
struktur- og veiprosjekter som i hovedsak bidrar til
naturinngrep i den norske naturen. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener at et krav om arealregnskap ved alle nye
bygg- og infrastrukturprosjekter vil gjøre arealpolitik-
ken mer kunnskapsbasert. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner hensynet til begrensning av naturinngrep bør veie
tyngre ved utbygging av nye veianlegg, og mener også
det bør stilles krav om erstatningsarealer ved tap av na-
tur.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det blir stadig
mindre inngrepsfri natur i Norge. D i s s e  m e d l e m -
m e r  understreker også at arealbruksendringer er den
største trusselen mot det biologiske mangfoldet. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til miljøindikator 1.1.8 fra Miljødi-
rektoratet, som viser at det mellom 1988 og 2018 var en
nedgang på 7 750 kvadratkilometer inngrepsfri natur.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen stille krav om arealregn-
skap ved alle nye bygge- og infrastrukturprosjekter.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  Ve n s t r e  fremmer
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sikre at man begrenser
naturinngrep ved utbygging av nye veianlegg, og stille
krav om erstatningsarealer ved tap av natur.»

2.4 Økologisk kompensasjon
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -

b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i , støtter forslagsstillerne i at vi
må søke å ta best mulig vare på natur, ikke bare ved ut-
bygging av nye veianlegg, men ved alle typer inngrep
der arealer som ikke tidligere er berørt, skal tas i bruk.
F l e r t a l l e t  merker seg at Statens vegvesen og Nye Vei-
er har et helt annet fokus på disse problemstillingene nå

enn bare for bare noen år siden, og at det legges stor vekt
på å unngå tap av natur samt å tilbakeføre til naturen ut-
gåtte veianlegg dersom dette er aktuelt. F l e r t a l l e t
merker seg at det legges vekt på å kunne utnytte eksis-
terende veiinfrastruktur. Videre mener f l e r t a l l e t  at
det ikke bare er natur, men også jordbruksareal som må
ha spesielt fokus ved alle utbyggingsprosjekt, og at det
også her må legges vekt på å søke å finne erstatningsare-
al eller å reetablere areal og ta vare på jord som er dyrk-
bar. Det er bra at økologisk kompensasjon har vært
brukt i flere prosjekter og inngår i planleggingen av
noen nye.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  mener at økologisk kompen-
sasjon må vurderes i den enkelte planprosess, og at det
er særlig aktuelt der det ikke er mulig å unngå, begrense
eller restaurere skaden på naturen.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i , mener at tap av natur må vei-
es opp mot den samfunnsnytten alle inngrep i naturen
medfører, men at inngrepene må gjøres på en så skån-
som måte som mulig.

2.5 Redusere nedbygging av myr
Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -

s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at FNs
klimapanel og FNs organisasjon for mat og landbruk,
FAO og Miljødirektoratet peker på bevaring av myrer
som et svært effektivt tiltak for å redusere globale ut-
slipp av CO2. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det var
tung faglig støtte bak Solberg-regjeringens beslutning
om å endre nydyrkingsforskriften for å stanse nydyrking
av myr i 2020.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , viser til at Miljødirektoratet
nå arbeider med å utrede og utforme et forslag til forbud
mot nedbygging av myr til utbyggingsformål – med fle-
re mulige dispensasjoner fra forbudet. F l e r t a l l e t  av-
venter at forslaget sendes ut på høring og senere legges
frem for Stortinget.

F l e r t a l l e t  mener at det må gjøres en grundig vur-
dering av hvordan et slikt krav eventuelt skal utformes.
F l e r t a l l e t  viser eksempelvis til Miljødirektoratets
rapport «Tiltaksanalyse for skog- og arealbrukssektoren
(LULUCF): Hvordan Norge kan redusere utslipp av kli-
magasser fra arealbruksendringer innen 2030». Rappor-
ten understreker at det er nedbygging av skog, særlig på
organisk jord, og myr som gir størst utslipp per arealen-
het. Samtidig viser rapporten at dersom full stans i ut-
bygging av myr kan legge økt press på skog på mineral-
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jord, eller gå på bekostning av dyrket mark, så kan det gi
utfordringer for andre nasjonale mål – og for naturm-
angfoldet i andre hovedøkosystem (s. 44). F l e r t a l l e t
er opptatt av at dette perspektivet ivaretas i det videre
arbeidet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  påpeker at myr lagrer store mengder
karbon, er hjem for et rikt artsmangfold og har en unik
evne til vannregulering. D i s s e  m e d l e m m e r  påpe-
ker at en rekke plante- og dyrearter i Norge har våtmark
som sitt eneste levested. Mange av disse er truet og står
på norsk rødliste, en vurdering av arters risiko for å dø
ut i Norge. D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at myr
er den naturtypen på landjorda som lagrer mest karbon
per arealenhet. Selv om myrer kun dekker tre pst. av
verdens areal, lagrer de to til tre ganger mer karbon enn
alle verdens regnskoger. Karbon tilsvarende 250 000
tonn CO2 kan være lagret i torva på bare én kvadratkilo-
meter myr. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at nedbyg-
ging av myr og torvmark i Norge i perioden 1990–2020
har ført til et totalt utslipp på over 10 millioner tonn
CO2. I tillegg til utslipp vil nedbygging gi redusert mulig-
het for karbonbinding på arealet i fremtiden. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at Norge i henhold til EUs
klimarammeverk frem mot 2030 skal kutte utslippene
fra arealbrukssektoren sik at de ikke overstiger opp-
taket i sektoren (den såkalte «netto null-forpliktelsen»),
og vi ligger foreløpig ikke an til å klare forpliktelsen uten
nye tiltak.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å
forby all nedbygging av myr.»

M e d l e m e n  i  k o m i t e e n  f r å  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  vil peike på oppmodingsvedtaket par-
tiet forhandla fram i budsjettavtalen med regjeringa i
2022, der det vart semje om å fremje eit forbod mot ned-
bygging av myr. Dette arbeidet er i gang:

«Stortinget ber regjeringen legge frem forslag om
forbud mot nedbygging av myr til utbyggingsformål i
løpet av 2023. Det skal utredes mulige dispensasjoner
fra forbudet for å ta vare på andre arealer med høy verdi
og utbygging av samfunnskritisk infrastruktur. Målet er
at forbudet reelt sett skal redusere nedbyggingen av
myr.»

3. Forslag fra mindretall
Forslag fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, 
Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringa utrede og innføre Natur-
sats etter modell av Klimasats for å gi kommunane eit
nytt verktøy i arbeidet med å ta vare på naturen.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre og 
Miljøpartiet De Grønne:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen vurdere innføring av en
statlig belønningsordning for kommuner som lykkes
med arealnøytral utvikling.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen legge til rette for mer lo-

kalt vern av naturområder ved å støtte etablering av
markagrenser med forskrifter der kommuner går inn
for dette.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen utrede innføring av en

statlig natur- og miljøklagenemnd for arealvedtak som
griper inn i naturområder, etter modell av tilsvarende
ordninger i Sverige og Danmark.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen stille krav om arealregn-

skap ved alle nye bygge- og infrastrukturprosjekter.

Forslag 6
Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å for-

by all nedbygging av myr.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Mil-
jøpartiet De Grønne:
Forslag 7

Stortinget ber regjeringen utrede en arealavgift for
naturinngrep.

Forslag fra Venstre:
Forslag 8

Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å inn-
føre en arealavgift for naturinngrep.

Forslag 9
Stortinget ber regjeringen sikre at man begrenser

naturinngrep ved utbygging av nye veianlegg, og stille
krav om erstatningsarealer ved tap av natur.
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4. Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i komiteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet og Frem-

skrittspartiet.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 8:159 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Ola Elvestuen, Alfred Jens
Bjørlo og Guri Melby om tiltak for å ta vare på mer natur i kommunene – vedtas ikke.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 2. mai 2023

Marianne Sivertsen Næss Une Bastholm
leder ordfører
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